
blagajniku učiteljskega društva! Vsaka 
reč se mora spraviti v red, tedaj tudi ta! 

Na to je bil izvoljen soglasno prejšnji 
društveni odbor, in sicer predsednik Kelc. 
nam. Ter.čak, blagajnik Burdjan, tajnica 
Pirčeva ozir. nam. Deleja; odbornika: 
tovariša Bizjak in Korban. 

Ko se je še soglasno sklenilo, naj iz
stopi vse slovensko učiteljstvo iz družbe 
sv. Mohorja, in dela z vsemi silami na to, 
da izstopijo tudi drugi, ker družba objav
lja nesramne spise ravno o tistem stanu, 
ki se je največ trudil, da je število dru
štvenikov tako močno naraslo, oziroma 
naj »Zveza« in »Zaveza« odločno zahte
vata, da društveni odbor navedene dru
žbe opusti v popolnem tako nesramne ob
jave, kar ni pričakovati, sklene predsed
nik živahno in zanimivo zborovanje, za
hvalivši se za zopet mu izkazano čast. 
Prihodnjič vsi na Gorico! 

Konjiško učiteljsko društvo je zbo
rovalo dne 5. decembra v dvorani Narod
nega doma v Konjicah. Obisk je bil po
voljen, kar priča, da imajo člani društva 
dobro voljo in se zavedajo velikega po
mena svoje stanovske organizacije. 

Kot gost je zborovanju prisostvovala 
gdč. Gosakova iz Št. Jerneja, kot novi 
član pa se je z veseljem sprejel tovariš 
Kotnik Jožef iz Rakovca. 

Po predsednikovem pozdravu so se 
vzeli na znanje razni dopisi in poročilo 
itovariša predsednika Schella o XXIV. 
glavni skupščini »Zaveze« v Celju. Refe
ratoma tov. Schella »O okrajnih stanov
skih zadevah« in pa tov. Bobiča »Nekaj 
malega o naših aktualnih vprašanjih« je 
sledila volitev odbora, v katerega so bili 
izvoljeni sledeči tovariši, ozir. tovarišice: 
Schell, predsednik; Bobič, podpredsednik; 
Zgajner, tajnik; gdč. Pavličeva, blagajni
čarka; ga. Petričeva knjižničarka in od
borniki: Serajnik, ga. Mravljakova in 

Kerhlanko. 
Izmed drugih točk dnevnega reda je 

omeniti soglasno sprejeti predlog, da se 
učiteljstvo tega okraja zaradi dr. Prege
ljeve, v koledarju (1913) »Družbe sv. Mo
horja« se nahajajoče povesti, v kateri se 
slika učitelj kot pohujševalec in zapelji
vec ljudstva, odslej ne bo več vpisalo 
kot član družbe; poleg tega bo učiteljstvo 
vplivalo na okrajne šolske svete i. dr., 
da odslej ne bodo več naročili knjig uči
teljem sovražne družbe. Želeti je, da temu 
zgledu sledijo tudi druga slovenska uči
teljska društva. 

Prihodnje zborovanje bo začetkoma 
meseca marcija 1913 v Konjicah. 

Po zborovanju se je vršila v isti dvo
rani neprisiljena prosta zabava, pri kateri 
nam je sedanji gostilničar »Narodnega do
ma« prav dobro in po ceni postregel, za
kar se mu izreka na tem mestu zahvala. 

F. B. 
Ormoško učiteljsko društvo je imelo 

svoje prvo zborovanje v novem šolskem 
letu v četrtek, dne 5. decembra v Ormo
žu. Zborovanja se je udeležilo 21 čla
nov, t. j . 60%. Udeležba bi bila lahko 
boljša, ko ne bi imeli nekateri člani na
vado, da opravijo svoje privatne posle 
najrajši na dan društvenega zborovanja. 

Predsednik tov. Rajšo omenja v svo
jem pozdravu bedno stanje učiteljstva, ki 
leta in leta zamanj prosjači za izboljšanje 
plač. Ni čuda, da je že marsikateri uklonil 
svoj tilnik in se vdal .tihi resignaciji. Vsa 
učiteljska duševnost je postala takorekoč 
pasivna. Zato trpi tudi naš nastop napram 
javnosti in naša stanovska zborovanja so 
vedno slabejše obiskana. Nadalje nam po
jasni naše razmere napram nemškemu 
Verbandu. ki je poslal Zvezi giajalno pi
smo, kjer se nam očita nedelavnost v 
zadevi izboljšanja učiteljskih plač. Zaradi 
tega je storila Zveza odločne korake ter 
zahtevala, da se poravna ta krivica v 
»Pad. Zeitschrift«. To se sicer še ni zgo
dilo, a čitali smo zopet o drugi netaktno
sti Verbanda v zadevi učiteljevprostovolj
cev. Lehrerbundu bo treba temeljito po
jasniti, da je edino ta upravičen zasto
pati skupne interese štajerskega učitelj
stva ne pa Verband. Iz tega je pa tudi raz
vidno, da se naša deželna organizacija ne
kako sumljivo ruši. Z željo, da bi prinesla 
prihodnja pomlad vsemu učiteljstvu obilo 
cvetja in uresničenja vseh njegovih za
htev, otvarja tov. predsednik zborovanje. 

Društvu je pristopil tov. Rakuša iz 
Sv. Lenarta. Predsednik ga pozdravi kot 
našega najmlajšega tovariša, želeč, da bi 
prav marljivo posečal naša zborovanja. 

Podpredsednik tov. Porekar izreka 
tov. Rajšpu v imenu društva sožalje po
vodom smrti ljubljene soproge in dragega 
očeta. V znak sožalja se vzdignejo zboro
vala s sedežev. 

Po prečkanju zapisnika zadnje seje 
se omenijo razni dopisi. Društvo »Selbst
hilfe« želi imeti v vsakem okraju zaup
nika. To se odkloni, pač pa se naprosi 
društvo, da naznani vsak slučaj smrti ne 
le v »Pad. Zeitschrift« in »Popotniku«, 
ampak tudi v »Učit. Tovarišu«. Priporoča 

I se pristop k Selbsthilfe in Samopomoči. 

Iz naše organizacije. 
Štajfrsh<» 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo je 
imelo dne 8. decembra 1912 svoje glavno 
zborovanje v Bočni. Predsednik tovariš 
Kelc pozdravi navzočnike, posebe še ime
noma milega nam gosta nadučitelja v 
p. Kodermana in gospo tov. Pulka, čestita 
na prestanem izpitu usposobljenosti, ozi
roma stalnega nameščenja tov. Pire, Go
čar, Rojnik, Rožanc ter posebno toplo 
pozdravlja tov. Pulka, naduč. na Gorici, 
spominjaje se usode, katera je nenadoma 
zadela tov. Knafliča in njega, želeč obe
ma najuspešnejšega dela na njujinih se
dajšnjih mestih. Po prečitanju dopisa od 
društva »Selbsthilfe« se prav posebno 
priporoča, da vsi udje, posebno naredivši 
izpit usposobljenosti, pristopijo k sloven
skemu društvu »Jubilejna Samopomoč«. 
Za nabiranje udov v našem okraju je bila 
določena gospodična tov. Rojnikova na 
Gorici, pošta Rečica v Sav. dolini, kateri 
naj blagovoli predsednik navedega dru
štva tov. Schmeidek v kratkem doposlal 
svoj naslov in zaznamek udov, ki so že 
pristopili od nas, da se bo vedela ravnati 
pri agitaciji. Tov. Kocbek nrečita neki 
dopis zadevajoč stanovske zadeve, na kar 
se je vnela prav živahna debata ter sklenil 
soglasno sledeči predlog: »Zveza staj. slo
venski učiteljev in učiteljic« naj v zvezi 
z »Lehrerbundom« dela z vsemi postavno 
dopuščenimi sredstvi na to, da se v pri
hodnje nobena učiteljska moč, storivša 
svojo stanovsko dolžnost in delujoča po
polnem v smislu narodovega napredka, 
ne prestavlja iz uradnih ozirov pred di
sciplinarno preiskavo, ker drugače trpi 
napredek dotične šole in ugled učitelj
stva.« Na drugo poročilo tov. Kocbeka 
se sklene z ozirom na neko posebno sta
novsko zadevo, da se v poravnavo spo
rov, nastavših med učiteljstvom v šolskih 
zadevah, izvoli posebni obrambni odsek, 
ki ima preiskati vso zadevo, preden do
spe predpostavljenim šolskim oblastem 
ter se ima dotično učiteljstvo ravnati po 
sklepu tega odbora; kot obrambni odsek 
se izvoli odbor učiteljskega društva, na 
katerega se je učiteljskemu osobju tega 
okraja obračati tozadevno z natančnimi 
dokazi in pojasnili. Tov. Bizjak kot bivši 
udeleženec pettedenskega pouka na kme
tijski šoli v Sv. Juriju ob južni žel. nam. 
je poročal prav zanimivo o izletih, ki so 
se jih udeleži učiteljigojenci navedene 
šole v svrho nadaljnje izobrazbe v kme
tijskih strokah, ter je žel za svoj temeljito 
sestavljen referat prav zasluženo pohvalo 
navzočnikov. Tajnica gospica Pirčeva je 
poročala o delovanju učiteljskega društva 
v tem letu ter se ji predsednik v imenu 
društva zahvali za njen trud in temeljito 
poročilo. 

Kakor menda vsako, tako tudi naše 
društvo šepa v finančnih zadevah. Tova
riš blagajnik ima jako mukotrpen in brez
uspešen trud, da bi spravil v red naše 
denarne zadeve. Sklenilo se je mlačneže 
še ostro opomniti na njihovo stanovsko 
dolžnost, ki morajo vendar dobro vedeti, 
da brez nič ni nič. Svoječasno se je nam
reč soglasno sklenilo, da je dolžnost vsake 
učiteljske osebe, da pripada k tistemu 
učiteljskemu društvu, ki se nahaja v do
tičnem okraju. Naobraženega značajneža 
— in k tem se prišteva učiteljstvo — 
menda ne bo treba opominjati na dolž
nosti, ki jih ima storiti. Tedaj! — Ako 
kateri ne more vsega naenkrat poravnati, 
naj si razdeli plačevanje na mesečne 
obroke ter naj vse plačila izvršuje potom 
učiteljske zadruge v Celju; dotične tisko
vine so menda prejele vse učiteljske ose
be. Obenem naj javijo to predsedniku ali 

Tvrdka Zinauer pri Sv, Jakobu v 
Slov. goricah je poslala na ogled stere
oskon z lepimi kronoplastičnimi podoba
mi, ki krasno učinkujejo. Kdor želi aparat 
za šolo ali zase, naj si ga ogleda pri tov. 
predsedniku. (To v znanje neudeležen
cem!) 

Tov. Rosina je na kratko poročal o 
izpremembi na Balkanu od miru v San 
Stefano do danes. Zborovalci so bili to
varišu za zanimivo predavanje prav hva
ležni. 

Drugi predavatelj, tov. Šijanec, je sli
kal na njemu lasten humorističen način 
Izlet na Ivanjšico. S svojim zdravim hu
morjem je mnogo pripomogel k dobremu 
razpoloženju zborovalcev. Hvala mu! 

Govorilo se je tudi o znanem pam
fletu na učiteljstvo v letošnjem Mohorje
vem koledarju. O stališču, ki ga naj zav
zame učiteljstvo napram družbi, se ni 
sklepalo, ampak se to prepusti našemu 
parlamentu — Zavezi. 

Prihodnjo zborovanje, združeno z ob
čnim zborom, je 6. februarja 1913 v Or
možu. —ič. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj je 

zborovalo dne 5. decembra t. 1. v Gorici v 
»Trgovskem domu«. Podpredsednik tova
riš Leopold Furlani opraviči odsotnost 
predsednika tov. Križmana, nato pozdravi 
navzoče učiteljstvo ter sporoči, da ni mo
goče predavati gosp. profesarju dr. Oz
valdu, ker se je močno prehladi!. Pre
daval bo pri prihodnjem zborovanju. 

Na to se spomni pokojnega cesarske
ga svetnika Vodopivca, bivšega šolskega 
nadzornika, ki je preminul dne 28. no
vembra 1912 v Gorici. Pokojni je bil pri
jatelj učiteljstva, prihajal je vedno k zbo
rovanjem ter se živo zanimal za učitelj
ski napredek. Ker si je bil pridobil mnogo 
zaslug za učiteljstvo in sploh za šolstvo, 
ga je bilo pred leti učiteljsko društvo ime
novalo tudi častnim članom. Pogreba se 
je udeležilo učiteljstvo v velikem številu 
ter mu položilo v znak hvaležnosti venec 
na krsto. V znak sožalja so vsi navzoči 
učitelji vstali s svojih sedežev. 

Dalje prečita pismo gospoda profe
sorja Fr. Finšgerja, bivšega nadzornika, 
v katerem izreka svojo iskreno zahvalo 
vsemu učiteljstvu okraja goriškega za vse 
mnogoštevilne dokaze ljubezni, zahvaljuje 
se za častno članstvo in diplomo. 

Sklenilo se je ustanoviti v smislu 
Zavezinih pravil Deželno učiteljsko dru
štvo za Goriško. Odpošlje se deputacijo 
v Trst k deželnemu šolskemu svetu, da 
pospeši in ugodno reši prošnje onih uči
teljev goriškega okraja, ki so v zadnjih 
letih zaprosili za definitivno nameščenje. 
V deputacijo so bili voljeni tovariši: Križ
man Ign., Bajt Franc in Medvešček Peter. 

Končno se sklene še naprositi c. kr. 
okrajni šolski svet, naj naroči za vse šole 
goriškega okraja načrte za risanje, ki so 
izšli na Dunaju v c. kr. zalogi šolskih 
knjig. 


